
UCITELKY BY NEMELY
UCIT O SEXU
Jaká je dnešní mládež z hlediska Děti na prvním stupni měly vymyslet

sexuálníhochování?Jakovlivňuie slovní úlohu. Jeden hoch napsaI: Ma_

lehce dostupná pornograf ie ll!" má sedm dětí' tři dá do babyboxu'
-'_-- kolikdětíjízbude?Tonenívtip,alefakt.

psychiku dětí? A jak vnímají třeba Není poněkud ošidná - alespoň pro děti
babyboxy? A konečně: Mělo by - snadnost toho, jak se zbavit odpověd_
se o sexu učit ve škole? Na tyto nosti za rodičovství? Tady jsou kontejne-

otázky jsme se ptali gynekologa ry na plasty, tady na papír, tady na děti...

Alexandra Bartáka. 
- Věřím,žeto neníwipaten chlapečektofakt

řekl, ale on to jako Vtip jistě myslel' Určitě to

TeXt: Jan Nejed ý není důkazem morální devastace chlapečka

Foto:arch v :i:i:;,xť:ň:;;::;.'ť;ililil*:il:i:
skutečnosti je to zcela okrajová problemati-
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ka, odloŽení dítěte do babyboxu je stále jen

kuriozita. Za deset let jejich existence, kdy se

u nás narodilo dost přes milión dětí to bylo
něco málo přes stovku novorozenců, tedy sot-

va desetina promile.

Neporušují babyboxy Listinu práv a svo-
bod, dítě má přece právo znát své rodiče...

Ano' a z této pozice je také proti nim ve-
den hlavní útok, tedy že umoŽňují porušení

tohoto základního lidského práva, neřku-li

Že k němu přímo podněcují. To je pro mne
opravdu těŽko pochopitelný příklad dovede-
ní právního ustanovení ad absurdum' Pro no-

vorozence je tedy asi lepší hodit ho do kon-

tejneru na odpadky' Sice to nepřeŽije' ale jeho

lidská práva nebudou pošlapána.'.

Zatímco v 60. letech se mluvilo o,'gene-
raci antigestu"' dnešní pojem,,geneÍace
babyboxů'' je tedy mediální bublina.

Hormonálníantikoncepce se uŽívá masově,

někde je to skoro 50 o/o žen v plodném věku'

Skutečně dramaticky změnila život v západní
spoleČnosti, změnila životní hodnoty a hlavně

i demografický vrlvoj. Vyrovnat se s důsledky
nás teprve čeká. Babyboxy jsou marginální
záleŽitost, která má na rozdíl od,,antigestu"
k masovosti daleko.

Vtenatech pornografie

Rozhodně odlišný optoti dřívějšku je
přístup k pornografii. Co pro nás bylo tak-
řka nedostupné je dnes pro dětidosažitel-
né jedním kliknutím. Co dělá s psychikou
dětíta rychlost, s níž se od dětslcých pohá-
dek přenesou do pohádek pro dospělé?

Ani tady bych situaci nevidě| příliš černě
a shoduji se V tom s naším předním sexuolo-
gem prof. Petrem Weissem' Jsme totiŽ jedna



z mála zemísvěta' kde se pravidelně každých
pět let dělá průzkum sexuálního chování_ ve
vyspělejších zemích realizace takového prů-
zkumu naráží na prudérnost veřejného mí-
nění, lidská práva a různé konzervativní síly
ve společnosti' V méně vyspělých na takové
věci zase nemají peníze. A ačkoliv se to zdá
neuvěřitelne, skutečné sexuální chování se za
posledních padesát let nezměnilo ani trochu:
nesnížil se věk prvního pohlavního styku, ne-
stoupla promiskuita' Lidé se v 50. a 60. letech,
kdy pornografie neexistovala, sexuálně cho-
vali v reálném Životě stejnějako dnes, kdy nás
nahé Ženy zaplavují na kaŽdém kroku.

Kdy česká dívka přichází obvykle o pa-
nenství? A chlapec?

U dívekjeto tak mezi'l 6. a 1 7' rokem, chlap-
ci mÍvají první sexuálnízkušenosti o rok až dva
později.To na otázku kdy. Alekdyby vásza1í-
malo kde' tak nejčastěji v přírodě. To je to tra-
diční české chataření.'.

Jak byste dětem definoval pornografii?
Co vlastně vidí?

Asi bych zdŮraznil, co jste řekl sám: že to
jsou pohádky pro dospělé. Pornografie zobra-
zuje jisté lidské aktivity, ale ve velmi stylizova-
né podobě. K reálnému Životu to má asi stej-
nývztah' jako majíakčnífilmytypu Kill Bill. Ale
ode mne Žádné z mých dětítakové vysvětle-
ní nikdy nechtělo, stejně jako já je nechtě| po
svých rodičích poté, kdy jsme si někdy ve třetí
čtvrté třídě potajmu prohlŽeli černobílé foto-
grafie uzmuté tatínkovijednoho z mých spo-
luŽáků. Věřím, Že i moje děti si to přebraly či
přeberou samy.

Nevede sledování porna spíš než ksexu-
ální revoluci k ochabnutízájmu o skutečný
sexa kfrustraci?

Myslím, že máte pravdu. Když se dva mají
dostat spolu do postele,je to ze sociálně-psy-
chologického hlediska ne úplně jednoduchá
situace, vyŽaduje sloŽitou komunikaci a páry
často selžou. Pornografie je z tohoto hlediska
mnohem jednodušší, navíc konzument můŽe
virtuálně vyhovět nějakým svým drobným
zvrhlůstkám, jeŽ má kdekdo a za které se před
skutečnou partnerkou styd í. Jak vyjádřil preg-
nantně můj známý:,,Dávám přednost samo-
haně.Vím, kam sáhnout a nemusím b17t před-
tím celej den na někoho milejJ'Ze sVé praxe
gynekologa mám dojem, že reálného sexu je
mezi lidmi mnohem méně, než se všeobecně
myslía píše'

Setkáváte se v ordina<l s následky sle-
dování pornog raÍie: úrazy z análního sexu
a podobně?

Ne, s tím jsem se u nás nikdy nesetkal. Se-
xuální úrazy jsem řešil, kdyŽ jsem pracoval

v muslimské severní Africe' kde k sexu, ze-
jména defloraci, mají podstatně křečovitější
vztah. A pokud jde o ten anální sex, tak hor_
ké to - aspoň u nás _ není. Rozhodně ho není
toli( jak by to vypadalo podle jeho zastoupe-
ní na pornografických webech.Sny a fantazie
mají k realitě v sexu obvykle velmi daleko' stej-
ně jako je často vzdálené to, co se vypráví' od
tohq co se skutečně děje.

Viděl byste na Pornu' kjehož sledová-
ní se většina mládeŽe otevřeně přiznává,
i něco pozitivního?Třeba že se sex už dnes
tolik nedémonizuje?

Ano, toje fakt. Na druhé straně pornogra-
fická produkce mladým lidem vnucujg jak by
ten sex měl vypadat. oni nevědí, že to je styli_
zovani a domnívajíse, že musí převést do re-
alityvšechno, co viděli. Myslí, že se musítVářit,
vzdychat a měnit polohy tak, jak to viděli ve
filmu' Je otázka, jestli to nenívětší peklo neŽ
ta někdejší démonizace.

Jen na okraj. Nenírozšířenost pornogra-
fiejedním z důvodů, proč děti nečtou? Se-
tkal jsem se s názorem, že naše geneřace
se dostala ke kvalitní literatuře (Moravia,
Lawrence, Nabokov, Kundera) právě v tou-
ze dozvědět se něco o choulostivých otáz-
kách.

To je, řekl bych, velmi bizarní výpad proti
pornografii' Představa, jak se klackovitý (pre)

pubertákzačte do Římankyjen proto,Že dou-
fá najít nějaké prasečinky, se mi zdá úplně
absurdní. Soudím podle vlastních dětí a na-
konec i podle sebe. Myšlenka navíc není ori-
ginálnÍ' Mám matný dojem, Že i moje intelek-
tuálská matka se mne v jistém věku opravdu
pokoušela přimět k četbě kvalitní literatury
podobnými motivacemi, leč bez úspěchu' Ty
autoryjsem pak četl až dospělý ale zjiných
pohnutek.

Dívají se na pořno i holky? Jaké jsou vů-
bec z vašeho pohledu dnešní dívky?

Jestli se na porno dívají i dnešní holky, ne-
vím' Ptal jsem se dcery, a ta říkala, Že ano. Ale
rozhodně se dÍvajímíň neŽ kluci, moŽná spíš ze

Prehistorické dílo sexuální osvěty

zvědavosti, a asi ji vnímají a vyuŽívajíjinak. Tím
jsem chtěl říci, Že kluci a mužiji vyuŽÍvají nejvíc
k masturbaci, u děvčat bych to moc nepředpo-
kládal.To plyne uŽ ztoho,že sexuálně vzruši-
vé signály jsou u kaŽdého pohlavíjiné' Zatím-
co pro muže jsou to převážně tělesné sexuální
atribury Ženy to mají jinak. Vyjádřen í mého ko-
legy, Že nejmocnějším afrodiziakem pro Ženu
je šustot kvalitního bankovního papíru je sice
trochu cynické, ale podstatu to vystihuje. Má
to své logické evolučnízdůvodnění: muŽům
šlo vždy o to' zplodit co nejvíce potomků, že-
nám zajistit sým potomkům co nejlepší start
do Života, krom jiného i pomocíŽv' muŽských
rodičovských investic. MoŽná mě někdo obviní,
že pomfrím klíčovou Úlohu hlubokého citu lás-
ky, ale jsme potomý především těch (pra)ro-

dičů' kteříto dělali právě ta[ a jejich vlohy pro
takové chování jsme zdědili.

Jak je na tom z hlediska hygienického
dnes tak módní depilace genitálií, k níŽ se
hlásí dokon<e i někteří kluci na základní
škole?
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Hygienický aspekt je zanedbatelný aspoň
v našich civilizovaných krajích. Já ocenil tra-
diční depilaci muslimských žen' když jsem
pracoval v severní Africe v horshlch a poušt-

ních oblastech, kde se ty chudé berberské
ženy jen zřídka potkaly s vodou, natož s mý-
dlem' Na depilovaném genitálu těch různých
zviřátek bytuje přece jen méně. Ale u nás se

ženy většinou myjí, a depilace má tedy jen ja-

kýsi,,estetický" r4Znam. Že se depilují i muŽi,

a dokonce i chlapci na základní škole,je pro

mne nová informace a jsem jí hluboce otře-
sen. Nezbývá mi neŽ konstatovat s Hamletem:
Vymknuta z kloubů' doba šílí...

kaŽdého, každý k ní má nějaký osobní vÍah,
má nějaké osobní zkušenosti' často frustrující.
Banálnípříklad: těŽko můžete chtít nezaujatý
objektivnÍ výklad o sexualitě mládeŽe třeba
od matky dospívající dcery, o niŽ si dělá sta-

rostiv souvislosti s jejím bouřlivým sexuálním
debutováním.

Někde prý učitelky učí žáky navlékat
kondom na nohu od žid!e...

To se vyprávěla taková anekdota, ne? Jak
v lndii učila family-planningová aktivistka na-

vlékat kondom na klacek, a v noci pak všich-
ni v chatrČích souloŽili a před dveřmi měli na
klacku navlečený kondom...

A není přece jen lepší paní učitelka' než
aby dětem o sexu řikal Robert Rosenberg,
Fatty Pillowa dalšípochybné hvězdy inter-
netu? Nebo by to měl vyučovat spíš exter-
nista?

Myslím, že pokud vůbec nějaká sexuální
r4khova, neměla by ji dělat paní učitelka' byt
učí biologii. Těžko poloŽit delikátní otázku ně-
komu, kdo mi předevčírem dal pětku. (',Kdy-

by ses, Nováková, radši učila ty láčkovce, než
myslet na takové věci!") Lepší je externista,
ale zase: kde ho vzÍt. Radim Uzel je jen jeden

a i ten bude mít nejlepší léta pomalu za se-
bou. Svěřovat sexuálníýchovu Robertu Ro-
senbergovi je naprosto šílená myšlenka! on

je přece pornoherec, ne sexuolog. To by bylo
stejné hloupé, jako když se na herce Ladislava
Chudíka obraceli lidé s odbornými medicín-
skými dotazy jen proto, Že kdysi hrál primáře

Sovu v populárním seriálu Nemocnice na kraji

města.

Před pár lety u nás vyvolala bouři školní
příručka o sexuální výchově. Někteří rodi-
če jívyttýkali' že sexualitu pojímá bez kon-
textu manželství a rodičovství, že propa-
guje autoerotiku jako sobecloý zážitek a de
facto že sexualita je součástí světonázoru,
který má právo formovat rodina, a ne ško-.
Ia. co si o tom myslíte? !

Nemyslím, Že by přírucka sexuálnívýcho-
vy nějak podstatněji ovlivnila vztah mla-
dých lidí k sexualitě' Diskutovat o tom' kdo

,,má právo" ovlivňovat světonázor nemá
žádný význam. Světonázor dítěte ovlivňu-
je vše, co (a kdo) jej obklopuje, ať už na to
má, nebo nemá právo. Samozřejmě je to
primárně rodina, je to i škola, ale jsou to
i média a celé společenské klima. Šokující
skutečnost, Že sex nemusí býtvždy součás-
tí manŽelství a rodičovství, se asi mladý člo-
věk dozví dříve jinde než ve škole, a auto-
erotiku nenítřeba propagovat, na tu přijde
sám. My jsme na ni také přišlia nikdo ji před
těmi40_50 lety nepropagoval. Řekl bych, že
školní příručkaje opravdu aŽto poslední co
nějak ovlivnípostoj dospívajícího k sexu.

Ve Švédsku prý rczdávají prezervativy
uŽdětem veškolce,aby se pro ně staly běž-
ným předmětem jako leukoplast či brýle.
Je to podle vás správná cesta?

Ano, říkával to uŽ V 80. letech známý popu-
larizátor antikoncepce primář Dr. Šráček. Měly
to b}'t, tuším, soutěže druŽstev chlapečků
a holčiček v nafukování prezervativu, kdo ho
dřÍv nafoukne tak Že praskne. Myslím, že to je

velmi správná cesta, uŽ jen proto, Že to musí
být velká legrace. A čím dříve si člověk něco
osahá, tím má k tomu asi v Životě přirozenější

a méně křečovitý váah'

Syn mého známého absolvoval na pÍv-
ním stupni lekci sexuální osvěty. Při jízdě
autem domů prý hoch děl:,,Paní učitel-
ka říkala, že aby vznikly děti, střapeček
se někam strčí, ale já už jsem zapomněl
kamí Známýtehdy málem smíchy nabou-
ral. Nicméně nebereme tím dětem trochu
dětství?

Nemyslím, Že by půvab dětstv| je-li jaký
spočíval v nevědomosti a neinformovanosti.
Ale jinak je to zapeklitá oÍázka a tomu tatín-
kovi to objasňování nezávidím. Ale něco se

tomu chlapci odpovědět musí. Když ho ne-

cháte napospas internetu, bude v tom mít
úplný zmatek, kam se ten střapeček vlastně
správně strká.

Čáp versus Rosenberg

Měla by škola zastupovat rodiče a řikat'
že děti nenosíčáp? Co si mys!íte o sexuální
vrýchově ve škole?

V rámci výuky biologie by se mělo učit
o lidském rozmnožování, to ano. A nikoliv
tuto kapitolu cudně vynecháVat se slovy',to
si přečtěte v učebnici" a místo toho děti Učit,
jaké enzymy vytvářísIinivka břišní.To jsem za-
Žilve školejg i mo;e děti.J(dyby uŽ jen proto'

Že s rozmnoŽováním a věcmi kolem toho se

setkají V praxi skoro určitě, zatímco bezzna'
losti mechanismu tráVení se docela dobře
obejdou. Možná že by se to mělo učit i doce-
la brzy, snad i na prvním stupni. Ale přímo se-
xuálníBkhovu bycŤ za nutnou nepovažoval,
užjen proto, že takové pokusy často dopadají
tristně.

Z čeho tak soudíte?
Někde jsem četl, Že asi třetina pedagogů

neníschopna přímo z podstaty své osobnosti
sexuální ýchovu provádět' Nemyslím, Že by
to byli špatnípedagogové, ale problém je prá-

vě v tom, že erotika se týká osobně opravdu
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onehdy v noviná<h sijistá osmnáctiletá
modelka ve,,žhavém interview" evidentně
popletla orálnísex s análním...

To je spíš problematika těch cizích slov. Lidé
si pletou latinské názvy těch otvorů' ne otvory
samotné. Co chcete od lidí kteří sijsou',spon-
tální" a na lýovačku si koupí,,pernamentku'i
Ale to souvisí mimochodem s problémem, Že
na ýhle věci moc nemáme českou neutrální
terminologii. Bud'se používa názvosloví' které
se dá těŽko tisknout, byt je to itisk velmi bul-
várnL nebo si i laici musejí vypomáhat termi-
nologií odbornou, kterou často neumějí po-
užívat. Kolik třeba jen lidí hovoří o,'vagině'i
aniž by mělijasnou představu' která částžen-
ského genitálu to Vlastně opravdu přesně je.

Jak řešíte osvětu ve vaší rodině?
V rodině gynekologa zabývajícího se re-

produkční medicínou a porodní asistentky
se o těchto věcech doma mluví samozřej-
mě často' Ale jsou formy dostupné i ne-
profesionálům: dneska je u každého po-
rodu otec,je tam celkem zbytečný a nemá
co dělat, tak může mít fotoaparát nebo
kameru. Vznikne neocenitelný materiál
pro výchovu k rodičovství' My například
máme porody svých dětí nahrané na videu
a všechny dojednoho si to s velkým nadše-
ním od nějakých tří let pouštěly (,Iatínku,
pusť mi, jak jsem se narodil!"). obliba pře-
konala i Rákosníčka. Díky tomu byly přes-
ně informované, Že děti čáp nenosí..Jak se
dostanou mamince do toho bříška' to uŽ si
nějak naštěstí zjistily samy.

Kamarádis výhodami

Co si myslíte o fenoménu ,,kamarád
s výhodami'i tedy o intimním vztahu
mezi chlapcem a dívkou bez toho, aniž
by se k so,bě navzájem citově vázali?

Ten termín slyším poprvé, ale vůbec si ne-
myslím, že by to byl vyná|ez moderní doby.
DěIá si snad někdo iluzg že před pár desítka-
mi let byl každý pohlavní styk výhradně ý-
sledkem hluboké a dlouhotrvající lásky? Kaž-
dopádně před čtyřiceti leý když mně bylo
osmnáct, to tak nebylo. Myslím, Že lidé jsou
pořád v podstatě stejni uŽ pár desítek tisíc let.

Když však pozoruji některé,,kama-
rády s výhodami'i jak se na školních
chodbách základek nepokrytě muchlu-
jí' zmocňuje s€ mě ono klasické,,tohle
za nás nebylo"...

Za nás taky ne a já bych to výslovně za-
kázal ve školním řádu. Ne snad proto, Že by
mne to pobuřovalo mravně, ale z výchov-
ných důvodů. Děti bysi mělyzvykat,Že ně-
kde se prostě něco nedělá, Že chování, kte-
ré je někde přípustné, jinde přípustné není.
A nemám zdaleka na myslijen nějaké to cho-

vání intimní' Kdý se to nenaučíve škole, na-
razív Životě, často s nepřiemnými důsledky.

Další příklad změny klimatu: Množí se
případy - alespoň v médiích - sexu učitelů
s žáky. Jist'ý vysokoško|shý pedagog se ne-
cha! slyšet,že sýkse studentkami považu-
jeza kompenzaci nízkého platu...

Dotéto problematiky mám jisývhled, sám
jsem koncem B0. let učil na zdravotní škole.
KdoŽ jsi bez viny, první vrz kamenem, pravil
Pán... ostatně myslím' Že to také nenívynález
dnešní doby, jen se o tom dřív tolik nemluvi-
lo. Moje jiŽ zesnulá teta (narozená 1 928) měla
cosi se sým gymnaziálním učitelem mate-
matiky, dokoncejej později nakrátko pojala za
manŽela, ale skončilo to neslavně. Přece jen,

kdý děvče zjist' jak ten nadčlověk od tabule
vypadá doma v pruhovaných trenýrkách s vy-

Valeným pupkem'.' Proto bych před takoými
realizačn ími výstupy varoval.

Myslíte si, že většinová česká společnost
je obecně liberální' jak se řiká?

Myslím, že celkem liberálníje, ale těžko srov-
návat. Z vlastních zkušenostímohu říci, Že ales-
poň v době mého teenagerství byla mimořád-
ně liberální společnost V b1ívalé NDR. Kam se
na ně tehdy naše česká děvčata hrabala! Ale
váŽně: určitě bude u nás míň třeba náboŽen-
sých předsudků, uŽ jen proto' že jsme podle
průzkumů nejateističtější zemí světa.To ovšem
vůbec nemusísouviset s,,liberalismem" v sexu
a morálce. Pokud by ukazatelem byl počet pře-
rušení těhotenswí, počet porodů mladisých
Žen a promořenost pohlavními nemocemi,
v tom naopak mnohem výše skórujízemě tra-
dičně považova né za r eligiózní

MUDr. Barták s" 
'ýňy_ 
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